
P R O C E S - V E R B A L 

al sedintei Consiliului Regional pentru Dezvoltare Centru 

Sala mare a Consiliului raional laloveni 24.12.2013 
str. Alexandru eel Bun 33, or. laloveni 

Prezideaza: Grigore COBZAC, presedintele CRD Centru 

Total membri CRD Centru 52 persoane 

Din ei prezen î: 30 persoane 

Invita^i: Valerian Binzaru, Director Directia generala dezvoltare regionala, Ministerul 
Dezvoltarii Regionale §i Construc^iilor; 

Ordinea de zi: 

1. Cuvant de deschidere 

Valerian BINZARU, Director Directia generala dezvoltare regionala, 
Ministerul Dezvoltarii Regionale §i Constructiilor 

Grigore COBZAC, presedintele CRD Centru 
2. Prezentarea agendei si ordinei de zi a sedintei CRD Centru 

Grigore COBZAC, presedintele CRD Centru 

3. Cu privire la realizarea Pianului de activitate al ADR Centru fi implementarea 
proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2013 

Tudor MESINA, directorul ADR Centru 
Eduard UNGUREANU, seful Sectiei managementulproiectelor 

4. Cu privire la aprobarea Pianului de activitate al ADR Centru pentru anul 2014 

Lilian DANILOV, seful Sectieiplanificare strategicd siprogramare 

5. Cu privire la aprobarea devizului de cheltuieli pentru organizarea fi 
functionarea ADR Centru pentru anul 2014 

Tudor MESINA, directorul ADR 



6. Cu privire la informarea despre decizia CNCDR privind finantarea 
proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2014. 

Grigore COBZAC, presedintele CRD Centru 

7. Diverse. Concluzii 

Grigore COBZAC, presedintele CRD Centru 

Valerian BINZARU, Director Directia generala dezvoltare regionala, 

Ministerul Dezvoltarii Regionale ?i Construcfiilor 

Ordinea de zi: 

1. Cuvant de deschidere 
Dl Valerian BINZARU a salutat participant i la fedin^a §i a prezentat o informatie 

despre activitatatile realizate de catre ADR-uri la nivel national in anul 2013, mentionind 
implementarea celor 21 de proiecte la nivel national. La fel, s-a mentionat despre realizarile in 
planificarea regionala sectorials si activitatile planificate pentru 2014. 

Dl Grigore COBZAC a salutat membrii CRD si a subliniat despre necesitatea de a 
imbunatati mecanismul de dezvoltare regionala si de a crea mai multe instrumente democratice 
de interventie in acest domeniu. 

2. Prezentarea agendei si obiectivelor sedintei CRD 
Dl Grigore COBZAC a prezentat agenda §i obiectivele §edin{ei. S-a propus la vot 

ordinea de zi. 

S-a votat: 

PRO-30 CONTRA-0 ABJINUT-O 

S-a decis: S-a aprobat ordinea de zi a sedintei. 

3. Cu privire la realizarea Pianului de activitate al ADR Centru §i 
implementarea proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2013 

Dl Tudor MEDINA, a prezentat raportul privind realizarea Pianului de activitate al 
ADR Centru, asistat de catre dl Eduard UNGUREANU, §ef sectie MP care a prezentat 
informatii despre implementarea proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2013. In urma 
prezentarilor au fost formulate urmatoarele intrebari §i comentarii: 

• Dl Valeriu RUSU, membru CRD, directorul ADR Habitat, a pus intrebarea cine 
este responsabil de verificarea volumului de lucrari si daca au fost abateri. 
Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC drept raspuns a adus 
la cunostinta tuturor ca in baza Hotaririi de Guvem nr. 285 care prevede ca 
volumul de lucrari este verificat de catre Comisia de receptie fmala. 
Responsabilul nemijlocit de verificari este responsabilul tehnic angajat. La fel, s-a 
adus la cunostinta ca pina in prezent Curtea de Conturi nu a sesizat incalcari si nu 
a avut nici un demers referitor la FNDR. 

Dl Grigore COBZAC a propus la vot aprobarea raportului privind realizarea pianului de 
activitate al ADR Centru §i implementarea proiectelor de dezvoltare regionala in anul 
2013. 



S-a votat: 

PRO-30 CONTRA-0 ABJINUT-O 

S-a decis: S-a aprobat raportul privind realizarea pianului de activitate al ADR 

Centru f i implementarea proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2013 

4. Cu privire la aprobarea Pianului de activitate al ADR Centru pentru anul 
2014 

Dl Lilian DANILOV, a prezentat planul de activitate al ADR Centru pentru anul 
2014. In urma prezentarii au fost formulate cateva intrebari §i comentarii: 
• Dl Vladimir GURDUZA, delegat pentru sedinta CRD, reprezentant CR Orhei, a 

propus sa fie incluse si costurile estimate al activitatilor planificate in acelasi tabel 
a pianului; 

• Dl Valeriu RUSU, membru CRD, directorul ADR Habitat si-a expus ingrijorarea 
pentru discrepanta creata intre raioane dupa implementarea proiectelor regionale, 
care dupa parerea sa nuanteaza si mai mult aceasta discrepanta; 
Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC a adus la cunostinta 
membrilor CRD ca majoritatea raioanelor au un numar egal de proiecte regionale 
implementate, cu exceptia al r. Anenii Noi - 1 proiect, r. Criuleni - 0 proiecte, r. 
Dubasari - 1 proiect. La fel, dl Binzaru a adus informatii despre conditia impusa 
de Banca Mondiala de a aproba Regulamentul de finantare a investitiilor publice, 
o conditie necesara pentru obtinerea urmatoarei transe de finantare; 

• Dl Valeriu RUSU, membru CRD, directorul ADR Habitat, membru CRD, a 
propus comasarea a doua brosuri: Profilului social - economic al RDC si a 
brosurei privind Impactul factorilor de mediu asupra dezvoltarii durabile in RDC; 

• Dna Lidia BEZNITCHI, membru CRD, presedintele Agentiei „Pro Dezvoltare 
Rurala", a subliniat importanta studierii impactul asupra mediului a proiectelor 
regionale, la fel a propus sa fie inasprite conditiile de selectare a proiectelor 
regionale pentru a dezvolta simtul concurential si a dezvolta calitatea proiectelor 
depuse; 

• Dl Vladimir GURDUZA, delegat pentru sedinta CRD, reprezentant CR Orhei, a 
propus pentru viitor ca proiectele sa nu treaca cele patru nivele de selectare ci 
doar doua. 

• Dl Boris BURCA, membru CRD, presedintele r. Telenesti, a pus intrebarea 
despre timpul estimat pina ce proiectele din DUP vor fi finantate. 
Dl Valerian B I N Z A R U , director DGDR din cadrul MDRC a adus la cunosfinta 
membrilor CRD despre faptul ca cele 69 proiecte au un cost total de 1 300 mln de 
lei ce depaseste cu mult sursele FNDR, din acest motiv sunt in cautarea altor surse 
de finantare din Germania, Romania, Suedia, etc. 
Dl Grigore COBZAC a incurajat membrii CRD sa nu se limiteze doar la FNDR. 

• Dl Valeriu RUSU, membru CRD, directorul ADR Habitat a propus de inclus 
elaborarea hartii interactive care arata dinamica dezvoltarii regionale al RDC. 

Dl Grigore COBZAC a propus la vot aprobarea pianului de activitate al ADR Centru 
pentru cinul 2014 cu modificarile propuse. 



S-a votat: 

PRO-30 CONTRA-0 ABJINUT-O 

S-a decis: S-a aprobat planul de activitate al ADR Centru pentru anul 2014 cu 

modificarile ulterioare. 

5. Cu privire la aprobarea devizului de cheltuieli pentru organizarea §i 
functionarea ADR Centru pentru anul 2014 

Dl Tudor MESINA a prezentat devizul de cheltuieli pentru organizarea si functionarea 
ADR Centru pentru anul 2014 

Dl Grigore COBZAC a propus la vot aprobarea devizului de cheltuieli pentru 
organizarea §i functionarea ADR Centru pentru anul 2014. 

S-a votat: 

PRO-30 CONTRA-0 ABJINUT-O 

S-a decis: S-a aprobat devizul de cheltuieli pentru organizarea §i functionarea ADR 
Centru pentru anul 2014 

6. Cu privire la informarea despre decizia CNCDR privind finantarea 
proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2014. 

Dl Grigore COBZAC a prezentat informatii despre proiectele regionale inaintate de 
catre CNCDR pentru finantare in anul 2014. In urma prezentarii au fost formulate cateva 
intrebari §i comentarii: 

• Dl Petru DOGOCHER, membru CRD, primar de VaUci a propus de a relua 
activitatile in cadrul proiectului suspendat in MDS si finantarea proiectului 
turistic; 

• Dl Tudor MESINA, secretarul CRD, director ADR Centru, a aminfit dlui 
Dogocher provocarile aparute in cazul proiectului din Vatici, ce tin de destinatia 
terenului pentru constructia poligonului de deseuri, precum si neeligibilitatea 
finantarii din sursele FNDR a unor activitati din cadrul proiectului turistic, cum ar 
fi elaborarea strategiei si documentatiei tehnice. 

• Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC a sugerat dlui Petru 
DOGOCHER, membru CRD, primar de Vatici sa intervina la excluderea 
impedimentelor in realizarea proiectului in MDS, si sa modifice destinatia 
terenului pentru crearea poligonului de depozitare a deseurilor, sa elaboreze 
documentatia tehnica necesara, si sa obtina acordul populatiei pentru constructia 
poligonului. Doar astfel lucrarile vor putea fi reluate. 

Dl Grigore COBZAC a propus la vot aprobarea proiectului de decizii ale CNCDR 
privind finantarea proiectelor de dezvoltare regionala in anul 2014. 
S-a votat: 

PRO-29 CONTRA-1 ABJINUT-O 

S-a decis: S-a aprobat proiectul de decizii CNCDR privind finantarea proiectelor de 
dezvoltare regionala in anul 2014 

7. Diverse. Concluzii 



Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC, a mentionat ca MDRC aduce suport 

unor instututii cum ar fi Agenda pentru Eficienta Energetica de a implementa proiectele sale in 

teritoriu insa nu ar putea acoperi toate raioanele din tara. 

Dl Ilarion CEBOTARI, membru CRD, coordonator de proiect ACSA, a sugerat pe viitor de a 

motiva consilierii pentru a imbunatati prezenta la sedinte. 

Dl Grigore COBZAC, a mentionat ca motivatia civica a fiecarui membru CRD trebuie sa fie 

cea mai mare motivade. 

Dl Lilian POPESCU, membru CRD, presedintele raionului laloveni, a propus pentru viitor de a 

include in ordinea de zi a celor intervendi a membrilor CRD si de a supune votului, aceasta ar 

ordona si disciplina desfasurarea sedintei. S-a propus de a promova si finanta proiecte economice 

care aduc o plus valoare, chiar daca proiectele sociale sunt importante. La fel, dl Popescu a 

remarcat importanta sinergiei fondurilor pentru realizarea complexa si durabila a proiectelor. 

Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC, a mentionat ca in urma finalizarii 

proiectului TWrNNING si a recomandarilor inaintate, Legea cu privire la dezvoltarea regionala 

va fi modificata, una din modificari fiind pozitionarea polidcii de dezvoltare regionala ca o 

politica intersectoriala. 

Dl Tudor MESINA, secretarul CRD, director ADR Centru, a venit cu un cuvint de felicitare cu 

ocazia sarbatorilor de iama. 

Dl Grigore COBZAC, a venit cu un cuvint de felicitare catre membrii CRD si a adaugat ca 

aprobarea proiectelor nu asigura si realizarea acestora, apar si probleme locale cum e si in cazul 

proiectului MDS din s.Vatici. 

Dl Valerian BINZARU, director DGDR din cadrul MDRC a felicitate membiif CRD cu ocazia 

sarbatorilor de iama si a multumit pentru participare. / \/ 

Dl Grigore COBZAC, a declarat sedinta CRD inchisa. / J / 

Presedintele CRD Centru 

Secretarul CRD Centru 

Grigore COBZAC 

Tudor MEDINA 


